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If I can take you to Oakbank, which is if we go to
page 4 of your statement, paragraph 12, starting, you
tell us a bit about life at Oakbank Approved School and
just at the beginning, I think you were there from about
_ 1965 through to about- 196772
Yes, uh huh.
That is the period we're looking at.

You tell us a bit about it. I am not going to go
through all of the stuff, the material you have told us

about, the place itself, but I will ask you some

questions about that. You tell us that ,
when you went there, was a Mr ?

It was, yes, uh-huh.

I'11l deal with it a little bit later on about what he
did when people absconded and things, but can I just ask
generally, was he someone that you or the boys at the
school saw much of, apart from when you had to go to his
office?

Not really, no.

What I'm probably trying to get at, if you can remember,
is did he spend a lot of time going around the school or
talking to pupils or coming to classes or workshops or
anything like that?

I think he was mostly talking to the staff.

If he was in the --
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If he was in the areas (Inaudible) just talking to the
staff, he wasnae bothered about us.

He would have had an office?

Yes, uh-huh.

I presume that, like most , he would have
spent quite a lot of time in his office?

It was an office with a big sort of dining table in it.
That was his office. He stayed on the premises. He had
a house on the premises.

Yes. I think we have seen a layout of Oakbank and

I think we were told there was something that might look

Yes, uh huh.

-- was that house --

Stayed there with his family, ves.

-- in those days. We were told certainly at some point
in Oakbank's history, there were other houses that staff
had that were on the big site of the school, do you
recall that? No?

Not really, no, no.

You tell us there were other staff, and I'm not going
through all the names, you have set them out, but one of
them and we'll come to him was a night watchman, he was

vr [ is that right?

Yes, uh-huh.
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There was a teacher that you recall called Mr ,.

I think?

Mr , yes.

Now, Jjust to deal with this at this stage, I think at
paragraph 44 you say that generally the staff were good
so far as you were concerned and you didn't have issues
with them. We'll talk about the ones you did have, but
generally you found them okay?

The majority were good people.

I think you say at paragraph 44 of your statement that
there was nothing wrong with the regime, in your view,
that you didn't feel it was brutal and you didn't get

a serious beating?

No.

If we just deal with this at this stage, paragraph 44,
which is on page 11 of your statement, you do say you
had lots of clips to the side of the head '... but most
I deserved', so it was a fairly usual thing for pupils
to get clips to the head?

Yes, I think it was a case of you've done something
wrong --

You are gesturing a sort of -- almost like a slap?
Yeah, like a slap in the back of the head or something.
With an open hand?

Yes, uh-huh.
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Yeah.

That was the sort of general way that it was done, and
you tell us that that was something staff would do,
quite a lot of the staff. But then you tell us how you
might end up in Mr office. What would cause
you to be sent there?

If for instance you were speaking to a member of staff
and he clipped you on the ear and then you swore, 'Down
the stairs’'.

That was seen as a serious matter?

Yes.

Because if you went to Mr , it was a more serious
offence?

You were gettin' the belt.

Did that have a name?

Shefters, they called them.

Who administered the shefter?

v

Was there anyone else that did that?
It was always Mr I got anyway.

Yeah, I think it was Mr Noble, if I can remember

rightly.
Yes, I think you mention his name. If for any reason
Mr was not there, say on holiday or whatever,

21
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would have stepped in to do the shefters?

If it happened when he was there, yeah, aye, Mr Noble.
You did get the shefters, did you?

I did, yes --

Often?

-- I was no angel.

Okay, so were you in his office guite a few times?

I was, yes.

It was always Mr that gave you shefters?

You see a 13-year-old, you think you're smart.

Well, can you just tell us just typically what getting
the shefters involved and just describe what happened
when you went into the office and how it was done?
'You're in here for swearing at such and such,

right, (Inaudible) three shefters, right'.

I'm expecting -- when I'm first called I'm expecting
like the school, you know, Goodlyburn, the school I was
at, put your hands out and you get it like that. No,
no, bend over the table. Belt, backside.

You were told to bend over and it was given on the
backside?

Yeah.

Just to explain what was the belt like, can you describe
it? In terms of the appearance of it, what was 1it?

Maybe about that length, leather, three prongs, a tawse,

22






10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

Not something you talk about, is it?

Hmm?

Not something you talk about.

No, but did you see evidence of boys having marks on
their backside, for example when you're showering?
Probably in the showers, yeah, but you just ignore
things like that, didn't you, then, at that --

Yes, no, I'm not suggesting you would have

a conversation with them about it, but I'm just trying
to work out, if you are thinking back, what is the
likely explanation for having those marks at the time,
if you look back? Why would they have had those marks?
Would it be from fighting with other boys? Would it be
from activities that involved like football or whatever?
Or would it be because they went to Mroffice?
I think it would be the assumption it was because you
got the belt.

And it did have some force?

Yeah, uh-huh.

How many strokes would he give you?

Three.

Three. But always over clothing, trousers?

Always over clothing, yes.

Were there any other members of staff there when he did

this?

24
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go home at times?

I did, because I missed my family. Really missed them.
Why didn't you think about trying to run away?

Well, in the back of my mind too was you're going back
home to what? Your father mebbe gettin' drunk again and
beating you up, so they came to see me once. Er, him

and his nephew, and they were both steamin' drunk and

I didnae want to see them, but I had Mr 'You
have to see them, you have to see them'. They just done

my head in.

Was that the only time that they came?

The only time my father came. My mother came two or
three times.

I was going to ask about your mum as well. She came
sometimes?

Her and my big sister -, they came a few times.
Did you enjoy those visits?

Oh, I did, yes, uh-huh, yeah.

They lived a distance away and it's the 1960s and

I don't think you were a wealthy family, were you?
No, not at all, no.

Was it difficult for them to make that journey?

It was mebbe once every two, three month they came to
see me. Not wvery often.

No.
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that? When it's first thing in the mornin', you're all
rushing about and everything, 'Oh, there's him pished
the bed again, look at 'im', saying things like that.
A boy might say something and the staff wouldn't
necessarily have heard what --
Yes, possibly, yes, uh-huh.
If we go back to paragraph 40, you tell us about
a particular -- one of the two night watchmen, Mr ,
and he would come into the dorm at night, in the early
hours.

I suppose was it part of his job to go into the dorm
and check on boys during the night or do you know --
I'm assuming it was his job to check round the people
that were there, for their own safety.
Yes. You estimate his age. He was around 407?
40, summat like that.
You give a description of him. Can you tell us, so far
as you are concerned, what happened when Mr would
come to the dorm? He would come towards your bed at
times?
Aye. I suppose in a way I was quite unlucky, because
you came along the corridor and opened the dorm room
door, I was right in front. I was number -and I'd be
the first person he would see comin' in that door and he

knew I was a bed wetter.
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you remember?

Yes.

Can I move on to something else that happened to you.
This is again something that happened in the dormitory
at night.

Yes.

You have told us you're in a big dorm and there are boys
of different ages, you at least, or when you went in,
were 13 --

I was the youngest.

You were one of the younger ones in the dorm?

Yes, uh-huh.

At paragraph 46, if we can turn to that, you tell us
about something that happened with a boy that was in the
bed nearest to you. Can you just tell us in your own
words what you recall?

Well, what had happened was that he had been noticing
what this Mr was doing and him bein' -- he was
older than me, I think he was about 14 or Jjust over 14
at the time, big strong lad like, erm, and he saw what
was happening so one night he pulled my bed across. It
was just one of these iron beds with the wooden feet and
there was a wooden floor in the dormitory, so he pulled
the bed over and, er, grabbed my hand and told me to

more or less masturbate him. That happened on a few

35
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LADY SMITH: Before we do that, can I mention three names

that were used in relation to people whose identities
are protected by my General Restriction Order;
Mr , who is Oakbank, Mr and
a Mr . They're not to be identified as being
referred to in our evidence outside this hearing room.
Thank you.

Yes, whenever you're ready, Ms Forbes.

'Daniel' (read)

MS FORBES: My Lady, the first read in is from an applicant

who 1s anonymous and known as 'Daniel'.

The reference for 'Daniel's statement is
WIT.001.002.9411.

My Lady, 'Daniel' tells us he was born in 1967 in
Glasgow. He says that his mother married his father,
who apparently was already married and was an alcoholic.
His father was convicted of bigamy and spent some time
in custody. He never appeared on his birth certificate
as his father, but he believes that he was.

He had two older siblings and three younger siblings
and there was a time when he went into foster care and
this was after his younger sister was born, when he was
about six or seven years old, and that was along with
his younger brother and they were both put into foster

care.
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He talks about a time when he was 12 or 13 where his
father beat him up in front of his girlfriend and she
ran out the house and that was the end of that
relationship.

They moved around to different places and it
seemed -- he describes a chaotic upbringing and there
were issues with neighbours, who at one time signed
a petition to get rid of them. He went to another
school and was badly bullied at this school there and at
one point they fled to Perth without his father and they
were then close to his grandfather, squatting in a flat
upstairs, but this was discovered and they were put into
care.

However, he says that in his social work records,
they say they were put into care because of stealing and
he says that is something that hurts him.

'Daniel' talks about being taken into care when he
was in primary 4 or 5. He tells us about three
different homes and he talks about them between

paragraphs 11 and 77.

Secondary Institutions - to be published later

He then, after the first home, moved with his

Sk
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brother to another home and was there for a couple of

years, from 1977 to 1979 Secondary Institutions - to be published later
r = .

Secondary Institutions - to be published later

Going forward to paragraph 59, he talks about
leaving one of the homes and he says at that time he was
first year of high school and was doing well:

' was_football team at that time.'

He made a decision to go back to live with his mum
and dad and to go to school there. And so he left that
home and went back to his parents, but his younger
brother stayed at the home.

However, he says that when he was back home, he was
bullied by older boys, who were making him steal things
and he was missing school because he was scared of them
and he was home for about three months and then there

was a panel and he was put into another home.

Secondary Institutions - to be published later

He thinks he was at that last home for just under
a year and he says then the decision was taken to put

him into an approved school and put him under

a residential order,SemmdmyhmMmbna%obepumwedEWr

D2
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Secondary Institutions - to be published later

He then tells us about going to Oakbank, List D
school from paragraph 78. He says he was about 13 or 14
when he went there. He tells us about the set-up at
Oakbank at paragraph 78.

At 79 he says there were different houses within
Oakbank, housing boys from between 12 to 17, and there
were at least 40 boys there. He talks about there being
violent boys and boys who had committed sexual offences,
including a boy who had murdered a woman and would talk
about it.

At paragraph 80, 'Daniel' says the regime at Oakbank
was fairly relaxed and he talks about being allowed to
smoke, being given six clgarettes a day, but that was as
a result of a consent form having to be signed by his
mother to allow that.

At paragraph 81, he talks about some of the staff
members and I'll read from there:

'Mr Dumphy was in charge overall. He drove a Jaguar
car and he came from Edinburgh. He had been in a famous
running group called Powderhall Harriers. 1 remember
one time I asked him if he liked Al Jolson and he swore
at me, telling me he was nothing but a Jewish bastard.

There was a staff member called Jim Shand, who was
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brilliant. The building was locked all the time so we

never got outside, except when we went to see
Mr , whe we called "", at the joiners way
up at the top of the grounds. Mralso worked

there. As you got older they trusted you to go there
and work.

'"They were building a swimming pool in the grounds
at the time and I helped out with that because I was
nearly 16. There was a man who had a shop in Aberdeen
and he worked in Oakbank as well. He drove a pick-up
truck and I used to go along with him to collect things.
We completed the pocl before I left and it was
beautiful. There was a man called Mr Patterson, who was
a painter. They were tradesmen who were employed by
Oakbank. Mr pCa was the gardener. Ma Finley and
Ma Christie were the matrons. They were both on duty at
the same time.

'When we were in the recreation area we weren't
always supervised. Boys were battering each other and
smashing the television. The majority of the time
someone would sit in the snooker area and supervise.

I once managed to escape from there. Although the
windows had mesh outside them, I put the window in and
kicked the mesh off.'

'Daniel' then goes on to talk about the routine at
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Oakbank and says he ran away as soon as he arrived and
got a train from Aberdeen, changed at Dundee and went
home and he was caught and taken back.

He then goes on to tell us a bit more about mornings
and bedtime and the fact that there was a dormitory
shaped like a T and in the middle would be the night
watchman.

At paragraph 86 'Daniel' says:

'"The drug takers slept closest to the night
watchmen. There were two night watchmen called
Uncle and Uncle Amos. Uncle Amos used to let us
sit up at night and smoke. You had a tin with your
number on it and this contained your tobacco. He would
bring these up at night. About eight of us would steal
tobacco from other boys' tins and cigarette papers and
hide them.

'We went to bed at 8 pm, but before that we had to
line up and hand in all our clothes, including your
underwear. We did this in the downstairs shower room.
You gave them your number and it was put into a box and
you were given pyjamas to put on. We stood naked in
a line while we were waiting to be given our pyjamas.'

'Daniel' talks about washing and bathing at
paragraph 89 and says there was a shower room downstairs

and there being five showers in a row, then three more,
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then five more separated by partitions and 'Daniel'

says:
'We were supervised by Mr and Mr .
Mrused to stand in the showers staring at us.

There was no need for him to do this. Eventually both
of these men just disappeared. They were bad men and
they both hit us. We heard there was an inguiry and
they lost their jobs. We were given a black comb to
groom ourselves and other boys used to swipe it across
your naked buttocks when you were in the shower. It was
really sore. Boys got bullied all the time. One of the
boys, who had a brother in the Falklands War, tried to
take his own life in this shower room and I found him.

I heard he survived but I'm not sure what happened to

him.'
'Daniel' talks about going to school within the
building at paragraph 91 and he says that Mr was

the teacher. He goes on to say:

'He hurt me one time when a boy [he names the boy]
said that I had hit him. This wasn't true and he had
been bullying me. Mr hit me with his hand across
the side of my head. I liked him before that. I never
spoke to him again after he did this and I didn't
participate in class any more.'

'Daniel' says at paragraph 92 in relation to going
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home that he hardly ever got home and there were a panel
of six made up of boys and staff and they would wvote for
the number of weekends you had to stay in.

In relation to visits or inspections at
paragraph 93, 'Daniel' says that his mum came up once
and they gave her dinner, but he goes on to say:

'"There was always a member of staff present when
I was talking to her. You couldn't say anything because
of the person that was present and they always had
a warning look.'

He doesn't remember any formal inspections. He says
that his social worker visited now and again, but he
thinks there was always someone from the home present
during these wvisits.

'Daniel' says that he'd turned into a thief by the
time he was in Oakbank and that just before he left
Oakbank, he had used heroin a couple of times.

In relation to running away, 'Daniel' says from
paragraph 96 that as he got older, he ran away from
Oakbank for three or four months at a time and he talks
about what he would do when he was away:

'Any chance I got I ran away.'

At paragraph 96 he says:

'Mr gave me a beating one time because he

caught me with a coat hanger which I used to pick locks

57



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

in order to escape. He punched me in the face and
kicked me. He went mad. I'll never forget it.'

He then talks about home visits at paragraph 97 and
he says:

'Any time I got out for a visit I ran away, I ended
up in a home called Burnside in Dundee one time. This
was instead of taking me to the police station.'

At paragraph 99 'Daniel' says:

'When I got caught and taken back I would be belted
and then I would have the meeting in front of the panel.
It was usually Mr who gave me the belting. He was
a big heavy man. He used to stand and loosen up before
he belted me. I know that other boys were also belted
because they told me and showed me their bruises.

I never saw the boys getting punished, but I heard them
screaming and crying.'

'Daniel' then talks about abuse at Oakbank from
paragraph 100:

'Mr put me across a big boardroom table and
gave me the belt. He was a big, fat man. When you were
getting the belt they would allow you to put pyjamas on
or else your pants and then they would hold you across
the table. Mr [ would hit you four or five times

with a two-thonged tawse. It left terrible bruises.

Mr and Mr held me down. It was
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horrendous. I used to be bruised and sore for weeks.

' a member of staff whose surname I cannot
remember, battered me one time. I was playing snooker
and I started to fight with one of the other boys. 4l
grabbed me by the hair and threw me into the shower room
and beat me about. All I remember was he was the PT
teacher.

'I think older boys were doing things to younger
boys, but it was never done to me. I never saw
anything. It was just a suspicion.

'Mr Dumphy used to make us all do exercise before
bed and we had to held our legs up for ages. It was
really sore. This was part of how he tried to keep us
£it.1

In relation to reporting abuse 'Daniel' says at
paragraph 104:

'Jessie Young was my female social worker after
Alex Miller. I told her that I was getting battered in
Oakbank and she didn't believe me. She later denied
I had said it.'

Then he talks about the fact that his sister got
four years for assaulting the social worker and she was
15 at the time. He says that he assaulted a police
officer at that time and he got three months' detention

in Glenochil. He says at paragraph 104 in relation to
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and my brother to happen to anyone else. There are
things I've told you that I haven't ever told anyone.
When I saw the advert about the

Scottish Child Abuse Inguiry on television, I just
wanted to help. I am aware that these people could
still be working.'

Then at paragraph 131 'Daniel' has given the usual
declaration and he's signed his statement and it's dated
11 Octocber 20109.

LADY SMITH: Thank you very much.

I think we'll stop there for the morning break and
we should have another witness ready to give evidence at
11.45 am.

Just before I rise, let me mention names now. Some
have been mentioned before yesterday I think. But names

we have used of people whose identities are protected by
my General Restriction Order; Mr ,
Mr and a Mr . They're not to be identified

as being referred to in our evidence outside this room.
Thank you.
(11.26 am)
(A short break)
(11.45 am)

LADY SMITH: Mr Peoples.
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cigarettes but he had -- it was like he was pleased with
himself with what he'd done.

So having let you out and also your hands were put under
very hot water and then he denied --

I couldn't wash ma hands.

He denied you a cigarette -- he taunted you by having

a packet?

Yeah, he was showin' me that they had passed the
cigarettes about, sort of thing, eh, but ...

'John', can I move on to something else that you tell us
about as well, that you tell us in paragraph 126, going
on to 129, I think it it, that you can recall getting
the belt on maybe at least two occasions after you'd run
away, 1is that right?

Yeah.

You tell us that on both occasions you remember that
there were three members of staff there, including
, that's what you tell us at 126.

The first occasion there was another guy there,

I'd never seen him before, wi' a suit on. Er, but he

had sort of curly bit sort of thingy but he just stood

there, but the three members of staff, like -- yeah.
You tell us that one was RaNNNNTTEE --
Yeah.

-- at that time, another one you say was a gym teacher?
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Q. You tell us what they did and you tell us they pulled
your pants down and you had to bend across a table; is
that right?

A. Yeah. You turned down your trousers and they pulled
your trousers down and then walked you round the side of
the table and then lifted you up on to ... it was like
a big boardroom table, no boardroom table, er,
conference -- a big table sort of thing, er, and then
one had your feet and the other two had each hand.

Q. So you were held down on a table. Were you face down?

A. Yeah.

LADY SMITH: 'John', you say they would have pulled your
pants down, so were your buttocks naked?

A. Yeah.

LADY SMITH: Thank you.

MR PEOPLES: Because you describe that that

then used the belt on you?

Yeah.

And hit you on the bare backside a number of times?
Yeah, but he -- when I first arrived at Oakbank, I seen
people wi' scars -- no scars, er, bruises on their
backside.

You saw this?

When you went to the -- have a shower at night, er, and

where I was, I was like away from the other guys there
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was a guard what stood next to the door where I was, er,
and I think I asked what had happened to that guy and he
says that's an example to deter other people from doin'
what he done. When the guy took me down, it wasn't

a case of just like hittin' you once or twice, he was
wanting to bruise you when he was doing it.

So hit you quite forcibly a number of
times?

Yeah.

I think you say he did that with a thick, leather belt
with prongs?

Yeah, there was no limit to what -- you know what

I mean -- of what he was doin'.

When this happened to you, I think you would say that
certainly there was one occasion, when this happened to
you where you say wanted to leave bruises
on your backside?

That was the purpose, yeah.

So that boys could see the marks in the shower?

Yeah.

That's something you had already been told about --
Yeah.

-- that when you had seen marks on boys, another member
of staff said, well, that's what's going to happen to

stop --
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He thinks at that time he was about 11 or 12 and he
was sent to an assessment centre and told that he'd be
going there for a six-week assessment, but ended up
spending six months there.

He talks about the assessment centre between

paragraphs 11 and 27 of his statement RaCSUEEAUEITIEIERRTIYY

Secondary Institutions - to be published later

Moving forward into his statement, down to
paragraph 28, 'James' says at the end of the six months
there, there was another panel to decide what would
happen to him and the social work wanted to send him to
another care home and his dad objected, saying that he
would take him to stay with him. He went to stay with
his dad and his dad's partner and started going to high
school in their area.

However, there were issues with his dad's partner.
She would drink and he said she would end up buying him
thrift shop clothes to wear to school and he would end
up leaving the house for school wearing those clothes
and change into different clothes on the way to school
and then have to change back on the way back.

He says that worked for a while until one day he
came back and his clothes had been stolen. He lived
with his dad for about four months and at that time,

there hadn't been contact again with the social work,
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but life at that time wasn't great with his dad and his
dad's partner. His dad had a single-decker bus that he
would use and he decided he was going to take his dad's
bus and drive to see his gran.

He drove it from Glasgow to Perth and ultimately he
got as far as Scone and hit a parked car. He was then
picked up and he ended up spending the night in
Perth Prison in the women's section and he says that he
knows at that time he was only 13.

As a result of that incident with the bus, and
spending the night at Perth Prison, he recalls being in
court and the social work being involved again and there
was then a panel and it was decided he would go to
a children's home and he talks about the children's home
between paragraphs 37 and 46 of his statement.

During his time at that children's home, he was only

there 30 days, EaeelEEAREITIEIERRCRE- LI ELREC

Secondary Institutions - to be published later
SRR, because of the running away it was

decided that he had to be moved somewhere else. There
wasn't another panel. He was just moved within the
system and it was decided he was being sent to
Brimmond Assessment Centre. He talks about that from
paragraph 48.

This part of 'James's' statement hasn't been read in
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before. I won't go through it in detail, my Lady, but
it's there for us but he was only there for about a week
and he does talk about some abuse at Brimmond that he
has set out from paragraph 51. He talks about being
locked in a dark cupboard and locked in a weights room
and he ended up smashing out of one of the rooms and
seeing that there were two boys locked in another room,
who he then broke out with, took them on a motorbike
away and ultimately, I think, he formed the view from
information he got later that those boys were being
sexually abused in Brimmond, but that information came
from third hand.

Because of the circumstances of him running away, he
told the police about it at the time, but he doesn't
know if anything was ever done about it, but he was then
back in front of a panel and it was agreed that he would
go to Oakbank.

He remembers that this was _ 1985. 'James'
is of the view that he thinks Oakbank was chosen because
he'd run away so often and it was a more secure place.

He talks about Oakbank then from paragraph 57 and he
says that he was introduced to on
arrival, who was Mr , and was told he would not be
known by his name but referred to by a number and he was

allocated a number and it would be at least six weeks
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before he would be considered for home leave.

At paragraph 58 he talks about the staff having
houses near to Oakbank and he names a number of staff
members in that paragraph who he remembers. He sets it

out in that paragraph, my Lady.

LADY SMITH: Yes, thank you.

MS FORBES: He then goes on to talk about routine at

Oakbank. At paragraph 59 he says:

'As soon as I arrived at Oakbank, some of the boys
saw me as an easy target for bullying. After all that
had happened to me, I was not going to let that happen
and ended up fighting with one boy because of it.'

At paragraph 61 he talks about the fact there were
three houses in Oakbank; Scott House, Lister and Kelvin,
and he was allocated to Scott House. There was
an office next to the dormitory where the night
watchman, [l would be based. He says that in his
dorm there were maybe about 65 in there.

At paragraph 62 he describes the beds in the rooms
and he says the beds in the rooms were divided with
a wooden partition that did not reach all the way to the
ceiling:

'At night we could climb on top of the partition and
make our way around the room and also the rooms next

door. Because the rooms were basically open, you could
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was the partner of and she was really helpful.'

At paragraph 71 'James' goes on to say:

'One time I was at the hatch to collect fresh
clothing and Mr - was doing that job. He asked
for my number before he would issue my clothing. I knew
my docket was right next to where he was standing.

I was just worn out with all the abuse and I refused to

give my number and asked for my clothes. Because I was

refusing, Mr and Mr came from behind and
started hitting me. It was all body blows.'

He then goes on to talk about the fact that they had
this allowance of six cigarettes a day and they could
only smoke in the smoke room but his mum had to sign
a letter authorising him to have cigarettes. But there
was a tuck shop that they were able to buy cigarettes
from in Oakbank.

At paragraph 74 'James' says there was this room
known as the play ward, which was the size of two tennis
courts and there was also a separate TV room and when
you were in the play ward, the staff locked the doors
and there would just be a skeleton number of staff
looking after them.

'James' goes on to talk about a couple of trips
outside of Oakbank, to Tomintoul, where they stayed in

an old cabin, and a holiday to Bulgaria for skiing.
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different things and although they got paid for doing
some of the work they were carrying out, it wasn't in
cash, they just marked on a sheet how much you earned
and whoever was doing the tuck shop would then know how
much you could spend.

At paragraph 83 'James' talks about having to do
some chores in Oakbank, such as cleaning and mopping the
floors, including the gym, and clearing up the dining
room after meals and the kitchen. There were no outside
cleaners, they did it all.

At paragraph 84, 'James' mentions that the boys were
used to build a swimming pool at the home but he wasn't
there at that time. He states they were just used as
cheap labour.

'James' mentions that after the first six weeks he
was there, his mum was allowed to visit, this is at
paragraph 87, and there was a member of staff called
Mr and his mum didn't like him. 'James' says
sometimes he would tell her not to come to visit me and
forget about me while I was in there. That was not
something she was going to do.

In relation to running away, from paragraph 89
'"James' says that 1t was hard to run away from Oakbank

as it was secure and the doors were locked. He states:

'"One time I can remember I had ran away and
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made me strip naked in front of the other boys in the
play ward and then he beat me. When we were in the play
ward, that was when I had the opportunity to get away.
I would run away and when I was back the punishment was
I was not allowed [I think that should say "any leave"]
for six weeks. When I did run away, I might have been
away for a couple of days at a time. I would sleep
overnight in sheds. I would also sleep under a bridge
at the side of a river. It showed how bad I had to be
feeling, wanting to run away in the middle of a cold
winter.'

'James' comments that when the police took him back
to the home, they never asked why he was running away.
They just sent him back and treated him as a problem
child.

In relation to discipline, from paragraph 92 'James'

says:

qLIM was a member of staff who taught

Oakbank. If he was having trouble with you, he
sometimes grabbed hold of you, but he would never hit
you. He would try to get you to adhere to the rules.
'Mr would give you the belt sometimes. He
would jump in the air to make sure he inflicted more

pain.
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Some of the discipline might also include a loss of
privilege such as cigarettes or home leave.'

Talking about bed wetting from paragraph 95, 'James'
said that he did suffer for a while with bed wetting and
when staff found anyone who had wet the bed they would
tell everyone, who would in turn call them names. And
in the morning, if they were lined up at assembly and
had wet the bed, the staff would shame them by telling
everyone and taking them out of the line.

'James' then talks about abuse at Oakbank from
paragraph 97:

', , was a really brutal
man. He was an - soldier, if we were in trouble
with him he would hit us. He knew where to hurt you
without it showing. On some occasions he would use
pressure points and when he pressed them, you would bend
over 1in pain and as you were bent over, he would punch
you. He was not afraid to hit you in front of the other
residents or in front of other staff.

' would also take some of the swimming
lessons and he would make me jump into the pool at the
deep end, fully clothed, and wearing a boiler suit over
my clothes. I also had to wear steel-toe-capped shoes.
He would then make me tread water for about an hour

before he would let me out again. He only did it the
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once, as I don't think he believed I could tread the
water for that long.

'Mrwas head of education. If you did
not behave in class or work hard enough he would beat
you about the body with his hands. He beat me on
an almost weekly basis. He would knee me in the back
and press his thumbs into your back.

' was a PE teacher and again, 1f you were
not working to his satisfaction he would punch you in
the ribs. Another one who would use his knees in your
back. He never hit you in the face, always body blows.
He had a trainee [he names her] and if she was in the
class, he would calm down and ease off from hitting you.

'Mr , who we nicknamed "", which he
loved, who taught bricklaying at the home, got upset
with me one day. He threw a trowel at me. I managed to
duck out of the way but it lodged into the doorframe

where I'd been standing. He was also a _ for

football matches and I can remember him running _
', a member of staff, would be friendly

with some of the older boys. He would give them extra

fags and would send them to bring me back to him when

I had ran away. He would tell them to beat me. There

were other times he would hit me as well. During some
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of the restraining, he would have your hands up your
back and punch me.

‘, the night watchman for our house, had been
taught karate. He would often use those martial arts to
beat kids during the night. If he caught you smoking at
the window at night, he would give you a doing. There
was a lot of sexual abuse carried out on boys at night.
I don't know whether it was staff or other boys who were
abusing the younger ones.'

Then he names a boy who he says was a former
resident at Oakbank and he says that he committed
suicide because of the sexual abuse he suffered.

At paragraph 105 'James' goes on to say:

'One night a couple of us were crawling along the
top of our partitions when we saw [he names
a resident -- a male resident] sexually abusing another
boy. This resident was using a Beano comic to abuse
this boy. The next day we were all out in the grounds
playing football and most of the boys knew what he had
been up to. At one point the ball was kicked towards
him, but no one went for the ball and they all went for
him.'

He says the young boy who had been abused was
transferred to another home. He doesn't know where.

But that the boy, the resident who had abused him, was
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also moved to a separate home.

In relation to reporting of abuse at paragraph 106
'James' says:

'"You could not report anything as most of the staff
were involved. Some of the excuses we were given for
hitting us was to stop us hitting them, which was
absolute nonsense.'

He then goes on to describe how he came to leave
Oakbank and he says that when he was back after being in
hospital, some of the boys there decided they would take
advantage of him being on crutches and started fighting
him. He was unable to fight them off. He says that
Mr - saw what was happening and pulled them off
and Mrdecided it was not safe for him to be
there and he was allowed to recover at home. Whilst he
was back at home with his mum, he was released early
from Oakbank's care and there was no more involvement
with social workers and this was just before he turned
16.

'James' says he was then back with his mum and he
was stuck in the house in a wheelchair and then he had
operations to fuse bones at the hospital. When he could
get about, he was using drugs and getting into bother
and he got compensation from the accident, which is what

he used to pay for it all.
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into care and he thinks that all of his siblings, apart
from one, were in care at some time. He was in primary
school but didn't go all the time and says he was hyper
as a child and regularly got into trouble.

This is at paragraph 5, 'Colin' says he remembers
being caught pinching a milk float once and giving
everyone free milk and that he'd been actually been
driving the milk float.

His father was a drinker and his mother didn't
really look after him and he says he was doing stupid
things and was mixing with older boys who were stealing
motorbikes and mopeds.

Then he ended up in front of the Children's Panel in
Aberdeen and the next thing he knew, he was put into
care and he went straight from the Children's Panel to
a children's home. He talks about that from paragraphs
8 to 23. He was eight years old at the time and he says

he was in the children's home for about two years,

Secondary Institutions - to be published later

Going forward to paragraph 24, he says that after
this period in the children's home, he was moved to
Oakbank in Aberdeen and he thinks that this was
a decision of the Children's Panel and he comments:

'TI had no say in where I was going.'
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young for Oakbank.

MS FORBES: It does seem young, my Lady.

LADY SMITH: I'm not saying it's wrong.

MS FORBES: We don't have any records to confirm his dates.
I think I'm reminded that those dates would accord with
when girls would be at Oakbank.

LADY SMITH: Of course, yes, because this is into the second
half of the 1980s, isn't it?

MS FORBES: Yes.

It might be that his dates are slightly out, because
it might be a bit later than the mid-1980s that that
would have happened.

LADY SMITH: Right.

MS FORBES: 'Colin' goes on to talk about sleeping in
a dormitory in the main Oakbank building and states at
paragraph 27:

'I recall that if you ran away from Oakbank, you
would be placed in a locked room next to the television

room. '

At paragraph 28, he says:

'If you behaved while you were at Oakbank you would
get privileges like extra pocket money or being allowed
home at the weekends. at Oakbank was
called Mr and he always announced to everyone what

grade they had achieved. Level 1 was the lowest and
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with the staff was ckay. The real problem was that he
kept running away and getting into trouble with his
friends in Aberdeen and he was wondering why he was in
care in the first place, but he was aware that his
sister had started legal proceedings to try and get
parental guardianship rights to have him at her house
whilst he was in Oakbank.

From paragraph 41, 'Colin' talks about abuse at
Oakbank and says:

'I was regularly hit by members of staff all about
my body. They would shout and swear at you and
intimidate you, they would slap you or hit you with the
back of the hand or a slap or clout to the ear. I do
remember an incident at Oakbank when one of the
teachers, whose name I can't recall, but he had red hair
and a beard, lost the plot and assaulted one of the
boys. They were on an excursion in the minibus and one
of the boys jumped into the driver's seat in the minibus
and drove off in it. The boy either crashed it or put
it on its side. Something happened anyway and the boy,
whose name I can't recall, got a doing from the teacher.
I remember that teacher was sacked for that, for lifting
his hands to a pupil.’'

' was a care worker at Oakbank. He was

in his 30s when I was there. He was tall with a local
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accent. He had short brown hair with a moustache. He
was able to take us out on trips without any of the
other staff questioning him on where we were goling.

LIL sexually abused me. He also abused another
pupil [who he names]. It was well known amongst the
boys that [he names the boy] was his pet.'

He says that boy would wash 's car and
would go out on trips with him and was treated a lot
differently than the other boys. He was spoilt by
Mr and got gifts from him.

He recalls an occasion when that boy stole
Mr 's car, which was a white Ford Sierra, and he
thinks that he pranged it.

At paragraph 45 'Colin' says:

'l was groomed by Mr . He would give me
money for sweeties. He had the run of Oakbank and he

sexually assaulted me there and also on the occasions he
took me out in his car. I find this very hard to talk

about.’

Secondary Institutions - to be published later

At paragraph 46 'Colin' says:
'It was because of the sexual abuse that I was

LIL

running away. had the keys to the place and
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there were other boys being taken out of their beds at
all times of the night. He could go anywhere in Oakbank
because he had these keys. I couldn't stay at Oakbank
because of . !

He then talks about the fact that he was put into
a locked room on one occasion to stop him from running
away and he managed to smash the window and a friend of
his came with a ladder and helped him to abscond. He
was in his pyjamas when he ran away:

At paragraph 48 'Colin' says the Children's Panel
took a different view of his absconding and decided he
should go to a more secure place. He'd also been in
trouble with the law and had a number of outstanding
petty offences to answer for.

He appeared before what he describes as
a juvenile court and was given a section 216, which he
understood to mean that he was to be detained at
Rossie Farm for a period of two years and describes it
being like a prison sentence.

At paragraph 50 'Colin' says:

'I had no one to tell about what was happening to me
at Oakbank. I was running away so that I would not be
sexually abused by . I tried to tell my
mother about what was happening, but she told me to stop

telling lies or I would be in worse trouble. My own
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mother wouldn't believe me and that was very hard to
take. I couldn't tell any other adults, as I didn't
trust them. That was it for me. I wasn't going to tell
anyone else if my own mother didn't believe me.'

He then talks about Rossie Farm between
paragraphs 51 and 65. I'm not going to go all through
that, my Lady, but he does tell us some things about
abuse at Rossie at paragraph 65 and he says there were
occasions when staff laid hands on them, but they would
back off -- I'll just read what he says there:

'There were occasions when the staff laid hands on
you, but I would back off as they would and I was not
going to stand for what had happened to me in the other
homes, so there was a mutual understanding and although
I was subjected to some physical abuse, it was not very
often.’

He then says that he got to 16 and his sister had
succeeded in getting legal guardianship for him and he
went to stay with her, but that was around the time he
says that the section 216 had expired. He comments it

was a tough regime at Rossie but it wasn't as bad as BECE

Secondary Institutions - to be pulgEY =80 48
He then talks about life after being in care from

paragraph 67 and he says that he became addicted to

methadone, he went on to abuse heroin. When he was 18,
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paragraph 75, and he's been diagnosed with PTSD.

At paragraph 76 'Colin' says:

'My life has been a mess and I feel that the care
system has completely destroyed me as a person and has
let me down when they should have been caring for me.
There was no need for me to be in care and I've always
wondered how that happened. I had no choices of my own,
the system just failed me.'

In 'Lessons to be learned' at paragraph 79 'Colin'
says:

'People have to learn from the mistakes that were
made and the way I was treated when I was in care.

I would also like to see the people that abused me being
punished for what they did to me.'

Then he's made the usual declaration and he has
signed his statement and it is dated 8 December 2022.

LADY SMITH: Thank you very much.

MS FORBES: My Lady, I have another statement. It would
take more than ten minutes, but it shouldn't take more
than half an hour.

LADY SMITH: Let's take a short break now and then we'll
come back and do that statement afterwards.

Just to catch up on names of people whose identities

HMY

are protected; there's a Mr again we mentioned
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doesn't know how long he was in that placement for, but
went back to the children's home afterwards, because the
local authority had nowhere for him to go.

Then talks about the children's home between

paragraph 27 and 73 and he thinks he was quite young

. Secondary Institutio
when he went there, maybe about six or seven.

Secondary Institutions - to be published later

Going forward then into paragraph 74, he says that
he was supposed to go to secondary school at
Grange Academy in Kilmarnock and they were going to try
normal mainstream schooling and he had gone for a wvisit
and loved it. However, it was decided that he was going
to go to Oakbank and this was because he was running
away.

He was told that Oakbank was a last resort before
a secure unit and it was the only place that would take
him because of his file.

At paragraph 76 he says when he finished primary
school, they shipped him off to Oakbank, even though he
fought against it.

He went on a visit to Oakbank shortly before he went

there and he says at paragraph 76:
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there being about 300 children there, he says ranging
from six to 16 years old.

He talks about being put into Oakhill, which was the
biggest unit, which had 19 children, and he says that it
functioned like an independent community.

At paragraph 80, 'Calum' says there were seven
independent units that functioned as their own houses
and he names them and he talks about the different units
and the types of people who would be in there and that's
for us to read at paragraph 80.

He says:

'I was in Ythan, Ead was in charge of my
unit. She isn't somebody I would hire to put in charge
of a children's unit. There were six children and six
staff members. You had a staff member shackled to you
24 hours, seven days a week. Everywhere you went, you
were shadowed by a member of staff. Ythan was very
intense. You could work towards being in Oakhill, where
there was less supervision. Oakhill was low support,
low risk and low effort. That was everybody's goal to
be there. I got transferred to QOakhill after
left.'

He says at the end of that paragraph:

'There were great facilities at Oakbank but it was

poorly ran.'
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At paragraph 82 he mentioned someone called
Bill Cooper who worked nightshift at Ythan. He was
a legend, he says, and one of the best nightshift
workers he ever had.

At paragraph 84, 'Calum' says:

'We called the teachers by their first names.
Everybody loved the home economics teacher, Irene, she
was a sweetheart. The woodwork teacher was called
, he had been at Oakbank for decades. In
all the yearsand Irene had been at the school,
there had never been an incident in their classrooms.
was married to the head of education-, she was
lovely as well.'

He goes on to say that the school catered for
children with behavioural difficulties and there were
very small classes of four or six children.

Later in paragraph 85, 'Calum' says:

'I wanted to be a doctor. Oakbank and Seafield
didn't cater for that kind of child, the curriculum
wasn't great. They had fully qualified teachers in each
subject, but trying to teach kids with behaviocural
difficulties English or maths while two kids from
a different unit are arguing can be challenging.'

He talks about being a good painter and that

Jane Arrowsmith commissioned him to do two paintings for
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her and she still has them. And that they weren't
really encouraged to follow their passions.

At paragraph 88, 'Calum' says he didn't have any
contact with his family when he was at Oakbank and his
social worker came to visit twice a year. He says she
didn't care. She thought she was too good to be
a social worker. He goes on to say:

'I was spoken to by the Care Commission when they
came to interview the kids. I told them it as it was.
Oakbank was not a safe facility andwas not
a manager that I would hire.'

He talks about having a burst nose during
a restraint at paragraph 89 and was given medical
treatment at the school and he said they didn't take him
to hospital because they had to fill out lots of
paperwork to say that he'd been involved in an incident.

Going over to the next page, still at paragraph 89
he says:

'"The vast majority of incidents dealt with by first
aiders followed restraints. I was taken to the hospital
when I injured my knee in a restraint and chipped the
bone, but the staff lied to the hospital about how I had
come about the injury. They told the staff at the
hospital that I had fallen off a motorbike.'

He goes on to say that he absconded in his first
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week and was terrified of Oakbank. He tells us about
that at paragraph 90.

At paragraph 91, he says:

'There was no emotional support or treatment at
Oakbank. It was a last-stop shop to a secure placement.
LAJ was in charge of my unit, she had been in the
_ Police. A lot of people loved her, but
I never understood why. In all the years that I was at
Oakbank, would never get involved in a restraint.
She'd always be there, micromanaging, when two staff
members were restraining a child. She liked to
interfere and make herself seem important. She was
particularly nasty to the kids. She was always shouting
at kids, giving them a hard time and accusing them of
things. She was just a bitch in general. The type of
woman who had never seen fun in her life. She was not
a nice person to be around.

'We were all given hamsters. I had never seen
a hamster before, let alone handle one. I was given
a cage, food and bedding and told it was nocturnal.
That was it. I loved the hamster a little too much.
Unfortunately, the hamster didn't survive. I didn't
know that hamsters were so fragile and I tried to hug
it. I'd only been in Oakbank for a few days.

I panicked because I was new and I didn't want people to
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think that I was a killer. I told people it must be
sleeping. |ead was particularly cruel to me about it.
She was nice when other pecple were around, but she used
to pull you into her office and she would be quite
horrible. She accused me of doing it to the hamster
deliberately and then concealing it. It had been

a genuine accident.'

He talks about a key worker he had there who was
legendary and he names him and says some of the staff
were great but some of them weren't.

At paragraph 94, he says:

'About a year before Oakbank closed down, it got to
the point that the kids had had enough. The straw that
broke the camel's back was when one of the kids went up
on the roof and threatened to jump off because he
couldn't cope. I can't remember his name. Up until
that point, I very rarely got to speak to
Jane Arrowsmith, the principal of the school. The staff
kept kids away from her as much as possible. There were
ways to get to speak to her. She still had to park her
car. When things were kicking off and the old guard
were fired, all the kids surrounded her Bentley to
demand a meeting. The staff couldn't do anything about
it. She looked terrified. We took her into her office

and told her what had been happening. There were about
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30 of us in that room. She hadn't known the half of
what was going on. She asked to see every manager. The
staff then went on strike. Jane had to go on the floor
as a staff member for the day. She knew what she was
doing because she had been a PE teacher before she
became principal.

'Jane went into the living room of every unit with
a notepad. She asked kids to tell her their griewvances.
One child from every unit was selected to speak for that
unit. I was chosen from my unit. I got to know her
really well. She cared. She had pages of complaints
all over her desk from every kid. She said she was
going to change things and the staff would no longer
keep her away from the children. She asked for every
file and report from every unit. She told staff that if
there were inconsistencies, they would have to find
another job. Seven staff members resigned within
20 minutes.

'Jane took action quickly. She got rid of staff and
replaced them overnight. We had a batch of new agency
staff within 24 hours. When LAK and the other
member of staff were fired, the old guard fell. They
didn't fire a lot of them. They made them re-apply for
their jobs and they didn't get them back. Jane did all

the hiring and firing after that and interviewed every

150



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

new member of staff. It was very effective and Oakbank
ran very differently, but it was too late by then.'

He then says that was replaced by a guy called
Stuart McKenzie and his approach was very different from
LAJ 's and he sets out his approach at paragraph 97,
saying he was very chilled and he would ask you how
things were going at school and whether anything was
bothering you.

He goes on at paragraph 97 to say:

'"The building was falling apart and he squeezed
every penny out of Jane that he could. He painted and
recarpeted the whole unit. He replaced the windows with
double glazing.

'Behaviour radically changed in the unit after
Stuart McKenzie took over. He wasn't shouting at people
and barking orders at his staff. There was more money
in the petty cash for activities. He really turned
Oakhill unit around completely, 350 degrees. If two
boys got into a fight he would sit them down at opposite
ends of the room and ask them what happened. There were
no restraints.’

He goes on at paragraph 100 to talk about personal
infrared transmission security and safety system at
Oakbank and it was nicknamed PIT and that staff would

have a PIT pager. At the end of the paragraph he says:
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you down. They needed more staff members for bigger
children.'

He then talks about a T40 form that had to be filled
out after a restraint and the fact that staff would have
to say what had happened in a box.

He goes on at paragraph 102 to say:

'"The staff would sugarcoat what had happened and
leave details out that they thought they might get their
knuckles rapped for. Some staff ended up with black
eyes, burst noses and broken jaws. Sometimes a kid
would end up with a split head or a burst lip. That
would be omitted from the report, because it would make
the staff look bad. Every time a restraint was used, it
was supposed to be supervised, but that never happened.'’

He goes on to say:

'The guiet rooms, the restraints and PIT were
threats used to control the kids.'

And if you disagreed with a staff member they would
threaten to push their PIT.

He then goes on to say when Stuart McKenzie took
over from the use of restraints rapidly dropped in
Oakhill. He says:

'On average there used to be over 200 restraints
every month, just in Oakhill unit alone.'

He says that apparently the number of restraints
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used in Oakbank School were the highest in the UK, even
higher than a secure prison, but that changed when the
old guard fell and in the six months that

Stuart McKenzie was in charge of the unit, 'Calum' says
he thinks there were 13 restraints in total.

He then talks about abuse at Oakbank from
paragraph 104 and says:

'I never sawhit a child directly. I saw her
in the background shouting and being abusive. She would
egg other staff members on. She had a temper. It
wouldn't have surprised me at all if she'd raised her
hand to a child. She was very volatile and angry.
Restraints were used frequently when she was in charge.
I would often walk past in the corridor and see a swarm
of staff. I would hear the shouting, screaming and the
swearing and the punching and the kicking when someone
was being restrained.'

He says he remembers a boy, who he names, being
restrained in the quiet room:

'There was wire mesh glass on the door and the staff
smacked his head off it. The glass cracked and I saw
the blood shoot out of his head and splat across the
window.'

He says he doesn't know what staff were involved

because he could only see the boy, and this was a big
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remember which staff member was involved but I was
restrained at the top of the stairs. It was dangerous.
I hit my head on the top of the stairs and burst my
nose. I told the staff member that I was bleeding and
they still held me face down on the floor in my own
blood. I told them that I was drowning in my own blood
and he told me to drown guietly.'

He then talks about a girl that he knew who he was
friends with at Oakbank and he says that she had
a broken collarbone after a restraint at Oakbank and the
police were involved and she went to hospital but staff
denied it and there was an investigation.

At paragraph 110, 'Calum' says:

'While I was at Oakbank, was suspended for
hitting children. I was part of the ingquiry but
I didn't see it happen. Several children had been
involved over a couple of years. There were several

reports about her. Several other staff members were

also suspended, including . I read online

that one of the reasons |ei was suspended was
that he was responsible for breaking [he names the girl,
his friend's name] clavicle, but I don't know that for
sure and didn't witness that happen. I did feel sorry
for |mas , the way that she was fired was cruel. They

did it in front of all the kids and staff in assembly,
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they made an example out of them.'

He then says that afterwas sacked by Oakbank
he was spoken to by Aberdeen Police as part of the
investigation and had been selected at random.

He then talks at paragraph 115 about leaving Oakbank
and says:

'I was at Oakbank for about four years altogether.

I flourished at Oakbank. It was a fantastic place.

I had a fair whack of bad experiences at Oakbank, but it
broke my heart when they closed it. I was one of the
last kids to leave Oakbank in 2008. I wouldn't leave.

I think Oakbank closed before its time, things had been
changing for the better.'

Then he talks a little bit more about the
restructuring of Oakbank before it was closed.

He then went to Seafield, and he says he was taken
there by Stuart McKenzie. He had never been there
before but had been shown it online and he was just
dropped off and that was it.

He talks about Seafield from paragraph 119 to 144,
and he says he was maybe about 14 when he went there and
he talks about an incident where a boy ended up with
a broken arm after an incident with staff.

Moving forward to paragraph 145, 'Calum' says he was

at Seafield for about two years, including being in
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He goes on to say more about that, which we can
read.
My Lady, he's then made the usual declaration and
he's signed that and it's dated 30 June 2020.
LADY SMITH: Thank you very much, Ms Forbes.
What is the plan now?

MS FORBES: I think, my Lady, that is all the read-ins we
have for today. Then tomorrow we would resume with live
evidence in the morning at 10.00 am.

LADY SMITH: Thank you very much.

Last thing to mention, three names that have been

used that I haven't already reminded people about;

who may be , are people whose identities

are all protected by my General Restriction Order and
they're not to be identified as being referred to in our
evidence outside this room.
Otherwise, thank you all very much, and I'll rise
now until tomorrow morning.
(3.35 pm)
(The Inguiry adjourned until 10.00 am on

Thursday, 26 September 2024)
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